

耐火材料®

双月刊

REFRACTORIES



调压升降式混合机 炮泥专用



建湖申江机械有限公司

地址：江苏省建湖经济开发区永兴路188号

电话：0515-8616 6698

传真：0515-8616 6686

手机：13851317950

邮箱：13851317950@163.com

网址：www.jhsjx.com



主管、主办

中钢集团洛阳耐火材料研究院有限公司

2022 · 5 | 10月 | 出版

第 56 卷 (总第 377 期)

目次

研究开发

- 369 利用镁橄榄石和粉煤灰漂珠制备轻质隔热材料的研究.....谢 哲, 邓承继, 董 博, 丁 军, 祝洪喜, 周 念, 余 超
.....
374 脉冲电场对浸入式水口渣线耐火材料侵蚀的影响.....李 延, 袁 磊, 田 晨, 刘国齐, 于景坤, 李红霞
380 添加Al粉、Si粉对镁铝尖晶石质免烧耐火材料结构与性能的影响.....周连卓, 王周福, 王玺堂, 刘 浩, 马 妍, 全正煌
.....
386 成型方法对 Si_3N_4 -SiC耐火材料抗热震性能的影响赵 爽, 李四超, 杨自春
391 煤矸石陶粒替代闭孔珍珠岩骨料制备轻质铝硅系浇注料.....咎文字, 马北越, 王玉清, 蒋志峰
396 Al_2O_3 、 SiO_2 质量比对 Al_2O_3 - SiO_2 -MgO复合粉体电绝缘性能的影响.....曹济源, 马北越, 王露露, 李广明, 刘永利, 宋 娜, 田 剑
.....
400 煅烧制度对微晶菱镁矿制备高致密度烧结镁砂性能的影响.....田晓利, 李志勋, 冯润棠, 张 洁, 郑全福, 史旭武, 杜永彬
.....
407 SiO_2 微粉添加量对刚玉浇注料抗热震性的影响.....李玉川, 张三华, 秦红彬, 陈 卢
412 CA_6 、MA和 β - Al_2O_3 质浇注料抗 K_2CO_3 侵蚀研究许远超, 张三华, 秦红彬, 许应顺, 黄志林

生产应用

- 416 炭黑添加量对无压烧结碳化硼陶瓷烧结的影响.....史彦民, 徐正平, 龙成勇, 曹剑武, 张永亮, 董宾宾
420 延长首钢京唐200 t铁包包龄实践张 建, 魏继东
423 活性氧化铝微粉对刚玉质浇注料性能的影响.....唐 海, 石颖恒, 员文杰
427 颗粒组成对刚玉质弥散型透气砖性能的影响.....苏玉庆, 朱业宁, 郁柏松, 席子建, 魏军从, 涂军波, 张厚兴, 王义龙
.....
431 红柱石细粉添加量对刚玉-莫来石材料性能的影响张军杰, 钱 晶

综合评述

- 435 中国耐火材料行业发展状况与未来展望.....李永全, 彭 婷
440 纳米材料改性低碳 Al_2O_3 -C耐火材料的研究现状.....吴帅兵, 梁 峰, 李亚格, 张 鑫, 蔡伟杰, 张海军, 张少伟
.....
447 鳞片石墨表面改性研究进展.....蔡伟杰, 李亚格, 张 鑫, 郭俊艳, 段红娟, 张海军
452 碳化硼材料的烧结致密化及其应用研究进展.....邹 鑫, 陈平安, 徐广平, 李享成, 朱颖丽, 朱伯铨

标准·检测

- 458 燃气轮机燃烧室用陶瓷瓦块的定量无损检测方法研究.....冯志源, 王 晗, 宋艳艳, 范沐旭, 张 涛, 武 刚

Contents

- 369** Preparation of lightweight insulation materials from forsterite and fly ash cenosphere
Xie Zhe, Deng Chengji, Dong Bo, Ding Jun, Zhu Hongxi, Zhou Nian, Yu Chao
- 374** Effect of pulsed electric field on corrosion of slag line refractories for submerged entry nozzles
Li Yan, Yuan Lei, Tian Chen, Liu Guoqi, Yu Jingkun, Li Hongxia
- 380** Effect of Al powder and Si powder addition on structure and properties of unburned magnesium aluminate spinel refractories
Zhou Lianzhuo, Wang Zhoufu, Wang Xitang, Liu Hao, Ma Yan, Quan Zhenghuang
- 386** Effects of preparation processes on thermal shock resistance of Si_3N_4 -SiC refractories
Zhao Shuang, Li Sichao, Yang Zichun
- 391** Preparation of lightweight alumina-silica castables by replacing closed-cell perlite aggregates with coal gangue ceramics
Zan Wenyu, Ma Beiyue, Wang Yuqing, Jiang Zhifeng
- 396** Effect of $\text{Al}_2\text{O}_3/\text{SiO}_2$ mass ratio on electrical insulation performance of Al_2O_3 - SiO_2 -MgO composite powder
Cao Jiyuan, Ma Beiyue, Wang Lulu, Li Guangming, Liu Yongli, Song Na, Tian Jian
- 400** Effect of calcination schedule on properties of high density sintered magnesite prepared from microcrystalline magnesite
Tian Xiaoli, Li Zhixun, Feng Runtang, Zhang Jie, Zheng Quanfu, Shi Xuwu, Du Yongbin
- 407** Effect of SiO_2 fume addition on thermal shock resistance of corundum castables
Li Yuchuan, Zhang Sanhua, Qin Hongbin, Chen Lu
- 412** K_2CO_3 corrosion resistance of CA_6 , MA or β - Al_2O_3 castables
Xu Yuanhao, Zhang Sanhua, Qin Hongbin, Xu Yingshun, Huang Zhilin
- 416** Effect of carbon black addition on sintering of pressureless sintered boron carbide ceramics
Shi Yanmin, Xu Zhengping, Long Chengyong, Cao Jianwu, Zhang Yongliang, Dong Binbin
- 420** Campaign life prolongation of a 200 t ladle in Shougang Jingtang
Zhang Jian, Wei Jidong
- 423** Influence of characteristics of reactive alumina micropowder on properties of alumina based castables
Tang Hai, Shi Yingheng, Yuan Wenjie
- 427** Effect of particle distribution on properties of corundum based dispersive purging plugs
Su Yuqing, Zhu Yening, Yu Baisong, Xi Zijian, Wei Juncong, Tu Junbo, Zhang Houxing, Wang Yilong
- 431** Influence of andalusite fine powder addition on properties of corundum-mullite materials
Zhang Junjie, Qian Jing
- 435** Development status and prospects of China's refractory industry
Li Yongquan, Peng Ting
- 440** Research status on nano materials modified low carbon alumina-carbon refractories
Wu Shuaibing, Liang Feng, Li Yage, Zhang Xin, Cai Weijie, Zhang Haijun, Zhang Shaowei
- 447** Research progress on surface modification of flake graphite
Cai Weijie, Li Yage, Zhang Xin, Guo Junyan, Duan Hongjuan, Zhan Haijun
- 452** Sintering densification of boron carbide materials and their application research progress
Zou Xin, Chen Ping'an, Xu Guangping, Li Xiangcheng, Zhu Yingli, Zhu Boquan
- 458** Quantitative non-destructive testing method of ceramic tiles for gas turbine combustors
Feng Zhiyuan, Wang Han, Song Yanyan, Fan Muxu, Zhang Tao, Wu Gang

Sponsor : Sinosteel Luoyang Institute of Refractories Research Co., Ltd.(LIRR)

Editor and Publisher : The Editorial Board of NAIHUO CAILIAO

Editor-in-chief : PENG Xigao

Add : 43 Xiyuan Road, Luoyang, Henan 471039, China

Tel : +86-379-64205959 Fax : +86-379-64205970

E-mail : nhcl@nhcl.com.cn

Web Site : <http://www.nhcl.cn>

Subscription rate :

Print : USD 150 (overseas, including air mail postage)

Digital : USD 100 (overseas)

Sponsored by Sinosteel Luoyang Institute of Refractories Research Co., Ltd. (LIRR), established in 1966, **Naihuo Cailiao(Refractories)** is the only technical journal in Chinese in China's refractories industry that reports current situations of the R & D, production and application of refractories in China together with the development status and trend of refractories science and technology abroad. **Naihuo Cailiao** is published bimonthly and distributed both at home and abroad with the annual distribution circulation of about 20 thousand copies.

Naihuo Cailiao also affords space for advertisement which is beneficial to the manufacturers and users home and abroad to establish connection, to promote production and sales, and especially to help foreign companies share China's market.